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BANJA LUKA

Memoarska g rad ja  o radničkom 
pokretu  u Banjoj Luci ; s j e 
ćan ja  u česn ik a ,-

H A S A N B A Š I Ć  P E R I D

Rodjen sam u Banjoj Luci 12 ,decembra 19o7.godi
ne u porod ici Ibrahima Hasanbašića,manjeg zem ljoposjednika sa 
imanjem u Opsjećkom, i  majke H adžere,rodjene D u js o ,č i j i  je  o- 
ta c  bio t e r z i j a  u Banjoj Luci.

R uždiju sam pohadjao u Banjoj Luci.U prva t r i  
razreda  predavao mi je  u č i t e l j  Ivan Sušac,a u četvrtom  u č i t e l j  
I l i ć ,o t a c  Bore I l i ć a .

Po završe tku  školske godine 1919.o tac me je  po
slao  na izučavanje krojačkog zanata.M edjutim ,u ra d n ji  Save Mi- 
lo šev ića ,o ca  kompozitora Vlade M iloševića,šegrtovao  sam svega 
8 m jesec i,a  potom prešao kod k ro jača  Gustava M ihela.

Krojačka rad n ja  Save M iloševića b i la  je  tada 
lo c ira n a  na m jestu  gdje je  k a sn ije  podignuta tzv .D žin ića  kuća. 
Na sp ra tu  te  zgrade b i la  je  sm ještena banka.U p rizem lju  je  bio 
sm ješten k ro ja č k i sa lo n ,a  u d v o riš tu  je  b i l a  rad ionica.S jećam  
se nekih  d e ta l ja  i z  vremena moga ranog šeg rto v an ja .

U k ro jačko j ra d io n ic i Save M iloševića b i lo  je  
s a s t a j a l i š t e  k ro jačk ih  radnika,svakako bez znanja gazde k o ji 
je  b io  u lokalu.Kao š e g r t  l ju b o p it l j iv o  sam slušao  razgovore 
s t a r i j i h  k ro jač k ih  radn ika  k o ji su  r a d i l i  kod gazde,a i  one 

razgovore k o ji  su  vodjen i sa  drugim radnicim a k o ji  su  d o laz i
li. u rad io n icu . Na razgovore su  d o la z i l i  s ind ika lno  organi štova
n i  r a d n ic i ,a  i  s im p a tize ri i  članovi Partije.M noge s tv a r i  n isu  
mi b i le  ra z g o v je tn e ,a li  sam sve z n a tiž e ljn o  slušao.Dobro se 
sjećam da je  u n izu  n av ra ta  do lazio  komunista N ikola V ašić- 
N ik o lica ,in ače  z e t Koje M arčetića.N jegov p o l i t ič k i  u t io a j  bio 
je  v e l ik  u sm islu  in ic i r a n ja  a k tiv n o s ti  radnika rad io n ice  u 
sindikalnom  radu.Jednom je  oko nekih organi zacion ih  p i ta n ja  
i  k lasne  p o li t ič k e  a k tiv n o s ti  došlo do žučne p rep irke  u ra d io 
n ic i.U  jeku te  rasp rave  iznenada je ušao u rad io n icu  Savo Mi- 
lo šev ić  i  i s t je r a o  N iko licu  iz  ra d io n ic e ,š to  se i  moglo oče-
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o ček iv a ti je r  gazdi n i je  p r ija o  M io  kakav o b lik  s in d ik a ln e  
i l i  p o l i t ič k e  o rganizovanosti radn ika .

Na razgovore u rad io n icu  do lazio  je  i  p o l i t i č k i  
napredan radn ik  Luka Šćepić.M islim  da je  b io  i  č lan  P a r ti je «
Po zanimanju je  bio k ro ja č k i radn ik  i  imao je  v l a s t i t u  r a 
d ion icu  kod današnjeg F isk u ltu m o g  doma u b l i z in i  kuće k n ji
ža ra  G-ermovića.On je  objašnjavao radnicim a š ta  je  s in d ik a l
n i  pokret,kako se  tre b a  o rg a n iz ira ti ,k a k v i su c i l j e v i  s in 
d ik a ln e  k lasne  a k tiv n o s ti  i ts l .N je g o v i stavovi b i l i  su  z a is 
t a  revo lu c io n arn i i  njegovdoprinos u sindikalnom  radu  bio je  
itekako  značajan .0 njemu bi,m islim ,m ogao dosta  da kaže Bran
ko Joldžić.Znam  da je  Laka Šćepić bio zamjenik Jakova Las- 
t r i ć a  na l i s t i  kand idata  P a r t i j e  za izb o re .

U prvim danima moga šegrtovan ja ,m islim  u septem
bru  i l i  oktobru 1919.god ine,U o  je  o rg an iz iran  š t r a j  k ro ja č 
k ih  rađ n ik a .V lasn ic i zana tsk ih  ra d n ji  tre b a lo  je  da p o tp išu  
t a r i f n i  sporazum.Medjutim,Sa>o M ilošević n i je  h t io  da p o t-  
p iše ,n a  čemu su i n s i s t i r a l i  ra d n ic i u štrajku.M ene je  tada  
Savo M ilošević poslao do rad n je  Kaje M arčetića sa zadatkom 
da ga pitam da l i  da se p o tp iše  t a r i f n i  sporazum i l i  n e .
Kojo je  tada poručio da Savo tre b a  da p o tp iše  ovaj sporazum. 
Inače,K ojo M arčetić,mada i  sam poslodavac,b io  je  veoma na
predan Čovjek i  pripadao je  so c ija lis tič k o m  pokretu  još iz  
vremena austrougarske okupacije .

Još dok sam rad io  kao š e g r t  kod M iloševića iša o  
sam po štampu u Radnički dom.Po novine su me s l a l i  s t a r i j i  
ra d n ic i i z  naše radionice.U zgred napominjem da je  ban ja lučk i 
rad n ičk i pokret bio vezan za URS-ove s in d ik a te ,č i ja  je  cen
t r a l a  b i la  u Bepgradu,a samo je  jedna manja grupa radnika na 
P ila n i  b i l a  vezana za ORS-ove s in d ik a te .

Zanat sam zav ršio  lo .fe b ru a ra  1922.godine kod 
Gustava M ih e la ,č ija  je  k ro jačka rad n ja  isp rv a  b i la  sm ještena 
kod Crne kuće ,a  k a sn ije  u današnjo j u l i c i  Šoše M ažara,nešto i s —e 
pod džamije A rnaud ije ,u  b l i z in i  b ivše  bo ln ice  prema P e rh a d iji .

Porodične p r i l ik e  b i l e  su  teške .O tac  je  napustio  
našu majku i  nas d je c u .S ta r i j i  b r a t  Z ija d ,k o ji je  iz u č io  za
n a t za s tro jo v o d ju ,m lad ji b ra t  Muhamed( danas pravnik i  ž iv i  
u S a ra je v u ) ,s e s tra  Sabiha i  ja  o s ta l i  smo s majkom u Banjoj 
L uci,a  o tac  je  o tišao  da ž iv i  u Opsječko.
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Nakon završavanja zanata ostao sam da radim kod 
Mih a la ,a l i  se v iš e  n i j e  ra d ilo  nego rad ilo .R ad io  sam s vreme
na na vrijem e,onda kad je  b ilo  p o sla .P riv red n e  p r i l ik e  b i le  
su  te š k e ,a  malo je  b ilo  onih k o ji su  n a ru č iv a li š iv a n je  o d i
je la .  Takav rad protegao se i  u 1925.god in i.

Tek u 1924 . godini p rihod i su p o s ta l i  s ig u rn ij i .N a 
ime, kod svoje kuće počeo sam da radim konfekciju  po narudžbi 
trgovca Mehmeda Jahića.Tako sam počeo da radim kao k ro jač  u 
v la s tito m  stanu.O vaj poslovni aranžman sa trgovcem Jahičem 
omogućio mi je  da kon tinu irano  radim j e r  su  narudžbe o sigu ra
v a le  s ig u rn o s t p o s la .Ja h ić  je  b io  zadovoljan sa kvalite tom  
rada i  omogućio mi je  1927.godine da na o tp la tu  kupim šivaću  
mašinu u Singerovoj ra d n ji  u Banjoj Luci.

U društvenom radu  u Banjoj Luci značajno mjesto i -  
malo je  z a n a tlija k o  udruženje " P a d ile t" .P ro s to r i je  d ruštva  
b i le  su  sm ještene u tz v .č a r š i j i ,p r e k o  puta kuće MiTkana H ojlća. 
Član ovog d ru štva  postao sam 1925.godine.

U periodu  1923-1925•godine napredni omladinci b i l i  
su  n a ro č ito  iz lo ž e n i napadima grupa n a c io n a lis ta  i z  o rganiza
c i je  SRNAO ( Srpska nac iona l.o m lad in a).P o litičk lu  klim u k o ju  
je  naturao  režim ovi n a c io n a lis t i  pokušavali su da i s k o r i s te  
za svoje om asovljenje i  su zb ijan je  svega onoga š to  je  b ilo  na
predno. No, napredna omladina znala j e  da im se su p ro ts ta v i.S v i 
n jih o v i pokušaji da o s tv a re  prevagu o s ta l i  su bezu sp ješn i.

Družio sam se sa Abduselamom Gvoždžarom.Bili smo 
b l i s k i  p r i ja te l j i .J e d n o g  dana,u  jesen  1927.godine,kod džam ije, 
na m jestu gdje se danas n a la z i h o te l  ttP a lasn,Abduselam mi je  
rekao da dodjem u tz v .A le ju  u z d isa ja  ( današnja u l ic a  braće 
P av lić )  kod treć eg  kestena  (kod nekadašnjeg Okružnog suda). 
Uzgred rečeno,obično se za o r i je n ta c i ju  govo rilo : d r u g i , t r e ć i ,  
p e ti  kesten ,kako sh  nekada mladi u ta n a č iv a li  sastan k e .

Bilo je  to  u sumrak.Svi s l i č n i  sa s ta n c i omladinaca 
p o l i t ič k e  p r iro d e ,a  i s t o  tako i  o v a j ,b i l i  su nam ješteni tako 
kao da je  do su s re ta  slučajno  došlo.B io je  to način  m askira- 
n ja  od mogućih doušnika.Razum ije se  da se p r i j e  iz v rš io  p re t
hodni dogovor kako će do sastanka doći i  kakav je  motiv sus
re ta .Z nao  sam da će ovo b i t i  neki o z b i l j n i j i  sastanak.Došao 
sam u ugovoreno v r i  jeme. Tako smo se n a š l i  na okupu Edo Kun- 
štek ,T ankred i Sola,V ilko V interhalter,A bduselam  Gvoždžar i  ja .



O b a v je s tili  su me da sam prim ljen  za č lana SKOJ-a. 
Razgovor se  d a l je  vodio o načinu  ile g a ln o g  ra d a ,k o n s p ira c ij i ,  
metodu i  s t i l u  rada u redovima omladine.

Mene su z a p a z ili  ne samo zbog toga š to  sam z a la 
zio u Radnički dom,nego i  zbog stavova p o li t ič k e  p riro d e .

Sjećam se dogovora o organizovanju  ideološko po
l i t ič k o g  rada.Veoma su  tečno i  znalački g o v o rili  Vilko V in te r-  
h a l te r  i  Edo Kunštek k o ji su ,v id je lo  se ,d o s ta  za ono vrijem e o 
t e o r i j i  marksizma zna li»S astanc i su se ,n a jč e šć e ,o d rž a v a li na 
otvorenom p ro sto ru , u grupi od po 3 do 4 člana.Čak smo se u ne
ko liko  nav ra ta  s u s r e ta l i  kod česme isp re d  zgrade Uprave p o l ic i 
je  ( u u l i c i  kod kuće G ruberovića). Svi t i  sa s ta n c i l i č i l i  su  
na s lu ča jn e  i  bezazlene razgovore mladića k o ji  su se n a š l i  da 
porazgovaraju  o onome što  omladinu obično i n t e r e s i r a .

Sjećam se jednog š ire g  skojevskog sastanka,m islim  
Zlenuma,održanog u l j e to  1928.godine na starom i  zapuštenom 
g ro b lju  u tzv.V rbas a l e j i  na pravcu prema P ila n i.Č in i mi se  
da je  p risu stv o v a lo  lo —12 članova SKOJ—a.Sjećam  se da su b i l i  
p r is u tn i :  Berko Supek,Fahrudin D ž in ,C ik o ta ,Id riz  M aslo,Vilko 
V in te rh a lte r , Edo Kunštek,Abduselam Gvoždžar,Ali ja  B len tić  
( k ro ja č ,k a sn i je otpao,poginuo kao vatrogasac),£krem  M aglaj- 
l i ć  i  ja.Ne znam da l i  je  i  Veljko D jord jev ić  bio p r isu ta n .
U ime p a r t i js k e  o rg a n iz a c ije  u Banjoj Luci sastanku  je  p r is u s t 
vovao kao d e leg a t Milovan Sandić,zvani Hajduk.Milovan je  b io  
pasto rak  od mog m ajsto ra  Gustava M ihla,a rad io  je  kao obućar
sk i radn ik  kod Steve Č elika .

Ra ovom skojevskom sastanku  na Banjalučkom p o lju  
a n a liz ira n  je  d o tad ašn ji sko jevsk i rad ,Z a s e k re ta ra  izab ran  je  
I d r iz  Maslo.Do tada  je  bio s e k re ta r  Veljko D jo rd jev ić .S as ta 
nak n i j e  dugo tra ja o .B ilo  je  l e tn je  veče sa mjesečinom.

Ile g a ln i p a r t i j s k i  m a te r i ja l  i l i  se  donosio i l i  
je  do lazio  kao paket vozom.Zbog p o lic i js k e  k o n tro le  b ilo  je  
veoma opasno da se  š tam p a ,le tc i i  p u b lik a c ije  š a l ju  putem 
P o šte .S la n je  vozom b ilo  je  daleko s ig u r n i je .I le g a ln i  m a te r i ja l  
do lazio  je  i z  Zagreba,a pakete je  primao Abduselam BlekLć-Šan- 
dor.Šandor je  malo m ucao,ali je  bio veoma h rab ar i  energičan . 
N ije se p la š io  da ile g a ln u  štampu prim a.

Donosio je  do moje kuće dio g rad je  k o ju  je  treb a 
lo  da rasturam .Šandor je i z  paketa g rad ju  d i j e l io  i  do stav ljao  
onima k o ji  su kao k o lp o r te r i  d a lje  tu  g rad ju  ra s tu ra li.S je ć a m
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se da sam za Tvornicu duvana g rad ju  d o stav ljao  Jo sipu  K ivaču,a 
za Rudnik nekom Mačkoviću ( S in i mi se da mu je  ime b ilo  V lado).

Negdje u jeku sezone k u p an ja .č in i ml se  sredinom 
ju la  1928.godine,rekao mi je  Abduselam Gvoždžar dS| oko 18 časo
va budem kod medreske džam ije na gelenderim a od potoka,gd je  će 
doći jedan drug k o ji  tre b a  da me o b av je s ti o iz v rš e n ju  jednog 
veoma značajnog zadatka»Znak raspoznavanja tre b a lo  je  da bude 
lo z in k a ,a l i  n je  se ne sjećam.U zakazano vrijem e došao sam na 
e&kasatBK m jesto sastanka,M edjutim ,u m jesto nekog nepoznatog dru
ga došao je  Veljko D jo rd jev ić ,tako  da loz inka  n i je  b i la  n i po
trebna.V eljko  mi je  rekao da ću te  v eč e ri im ati jedan veoma zna
čajan  zadatak k o ji  će se s a s to ja t i  u tome š to  ću još sa  d v o ji
com drugova o b ez b je d jiv a ti izuzetno  značajan sastanak.U  š e tn j i  
odveo me je  u u lic u  m u ftije  Džabića do kuće Avde Čarđžića.Re
kao mi je  da će u to j  kući b i t i  održan sastanak  i  da budem tu  
u 2o ča so v a .Š ira  o b jašn jen ja  mi n i je  dao .Jedino sam znao da će 
u kući b i t i  održan i le g a ln i  sastanak  i  da ću v r š i t i  dužnost 
s t ra ž a ra  dok sastanak bude t r a ja o .  "Bićeš tu  u 8 s a t i ! " g la s io  
je  zadatak k o ji  sam dobio od V eljka .

U zakazano vrijem e n a š l i  smo se na tom m jestu  Vilko 
V in te rh a lte r ,E d i Sola i  ja .R a z d v o jili  smo se da ne b i b ilo  sum
n jiv o . Sola i  Vilko i š l i  su zajedno na jed n o j,a  ja  na drugoj 
s t r a n i  u l ic e .N jih  dvo jica  š e t a l i  su  kao g im n az ija lc i k o ji  su  se  
s a s t a l i  i  razgovara ju  o ško lsko j p roblem atici.U  š e tn j i  duž u l i 
ce obično smo se s u s r e ta l i  k ra j  kuće Č arđžića.M im oilazili bismo 
se obično šu tke i  sporazum jevali da je  sve u redu.Ta š e tn ja  n i 
je  b i la  upadna.

Nešto p o s l i je  pola n o ć i ,p r i  su s re tu  z a u s ta v il i  su me
Sola i  Vilko i  u p i ta l i  da l i  b ih  d a l je  mogao o s ta t i  sam budući
da su p re tp o s ta v l ja l i  da će sve i  d a lje  te ć i  u najboljem  redu.
Zbog porodičn ih  razloga,obzirom  da ih  tako dugo nema u pozno
doba n o ć i,a  r o d i t e l j i  i h  zbog z a b r in u to s ti  mogu t r a ž i t i , o n i  su
h t j e l i  da odu svojim kućama.Shvatio sam n jih o v  problem i  rekao:u"Dobro.Mogu ja  sam o s ta t i .V i  i d i t e ! " P o zd rav ili smo se i  oni su 
o t iš l i .O s ta o  sam sdm,možda s a t ,a  možda i  v iše .V rijem e je  sporo 
p ro la z ilo  i  teško je  b ilo  o d re d iti  vremensko tr a ja n  je.Zbog mje
seč ine  dobro se v id je lo .M a li pov jetarao  malo je  osvježavao.

Najednom,čuo sam lavež psa u d v o riš tu  kuće pored koje 
sam p ro laz io .B ilo  je  to  v iš e  kev tan je  p s ić a ,s i tn o  la ja n je  koje se 
u noći dobro ču lo .N asto jao  sam da psa utišam  je r  je  pas na mene
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lajao.Tako sam p rim je tio  jednog čovjeka u b je lin i,p re tp o s ta v lja m  
n k o š u lj i  i  gaćam a,koji se pripremao da se popne na drvo u dvo
r i š t u  kuće na suprotnoj s t r a n i  u lic e  od Avdine kuće,On Je p r i -  
m jetio  s v je t lo s t  u AvdinoJ kući i  očekivao Je da će sa d rve ta  
b o lje  v id je ti,N eoček ivano  i  za n jega ,pas Je i  njegove namjere 
porem etio .P rim Jetio  Je da sam ga v id io  pa Je napustio  mjesto i  
skrenuo u današnju u lic u  Avde Čardžića,tam o gdje Je nekada na 
uglu b i l a  Trgovačka ško la .

DogadJaJ sa ovim čovjekom nisam smatrao bezazlenim  
i  slučajnim .Sm atrao sam za potrebno da o ovome obavjestim  Avdu 
Č ardž ića .P re tpostav iJao  sam da će se  zbog ovoga,m ožda,sastanak 
i  p rek inu ti.M edJu tim ,sastanak  se n i j e  prekidao;samo su  se uga
s i l a  sv je tla .S a s ta n a k  Je n a s ta v lje n  do u svanuće; p r il ič n o  se 
razdan ilo  kada je  sastanak  završen ,

kada su u česn ic i n ap u š ta li kuću,konstatovao sam da 
su b i l i  p r is u tn i  Veljko Djordjević,Avdo Č ardžić ,A kif Šeremet,
Edo Kunštek,Abduselam Gvozdžar i  još neki .kuću su n a p u š ta li in 
d iv idualno , tako da je  b ilo  teško u s ta n o v iti  ko je  sve bio p r i 
su tan  i  ko liko  je  b ilo  učesnika.

Sa završetkom sastanka okončana je  b i l a  i  moja s t r a — 
žarska dužnost.Pošao sam kući zajedno sa Abduselamom Gvoždžarom. 
Selam mi je  tada rekao da je Avdo Čardžić izab ran  za d e leg a ta .

Selam i  ja  im ali smo povjeren je  jedan u drugoga.
Sjećam se kako mi je  jednom Selam ( Abduselam ) re 

kao za Edu Kunšteka da je  pomalo l i j e n  da sam č ita ,v e ć  da v iš e
v o li  da drugi p ro č ita ju  i  da mu ob jasne.

Sa s tra ž a re n ja  v ra tio  sam se pospan i  umoran.Majci 
nisam n iš ta  o b ja šn ja v a o ,a li je  ona p r im je t i la  moj umor i  skuha
la  mi kaftuRekao sam majci da idem na Vrbas da se malo obvje 
žim. Po s l i  je  o sv ježen ja  na Vrbasu odmah sam čvrsto  zaspao. Spavao 
sam do podne.Baš zbog ovog kupanja na Vrbasu znam da je  ovaj 
sastanak  u kući Č ardžića bio u jeku sezone k u p an ja ,n a jv je ro v a t-  
n i j e  u ju lu  1928,godine.

Skojevske sastanke d rž a l i  smo i  u mojoj so b i,k o ja  je  
s lu ž i l a  i  kao krojačka radionica.O vo su b i l i  mahom te o re ts k i  sa
s ta n c i gdje se  p ro ra d jiv a la  i le g a ln a  p a r t i j s k a  gradja.S jećam  se 
o b jašn jen ja  pojmova i z  M arksovog"Eapitala” o n a ja m n in i,p ro fitu , 
v išk u  v r i je d n o s t i  i td .Z a  teo re tsk a  o b ja šn jen ja  najčešće  je  bio 
zadužen Vilko V interfealter.S jećam  se kako sam dobio zadatak da 
i z  Talhajmerove k n jig e  o d ija lek tičkom  m aterija lizm u  pripremim 
jedno p o g lav lje .B ilo  mi je  te šk o , a l i  sam uz pomoć r i je č n ik a  sa
vladao te rm ino log iju .

-  6 -
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Hegdje u jesen 1928.godine došli su u moju radio
nicu Cikota,Vilko i Sdi Sola i donijeli jedan poveći paket.U tom 
paketu nalazio se razmontirani geštetner koga su oni kriomice iz
nijeli iz skautskog društva,čiji su oni bili članovi.Objasni11 
su mi kako su došlido tog geštetnera i da treba da ga sklonim 
u svoju radionicu.Par dana kasnije,Gvoždžar je donio potrebne 
kemikalije za rad geštetnera.U¥ isto vrijeme donio je i neku 
kemikaliju za nevidljiva pisma s kojom se provlačio tekst i on 
je postajao vidljiv.

Kad je trebalo umnožavati ilegalni matrijal dola
zili su u moj stan.Sastavljli smo tada geštetner i vršili umno
žavanja.Po obavljenom poslu geštetner se ponovo rastavljao na 
dijelove,koje sam sakrivao odvojeno na raznim skrovitim mjesti
ma u kući.Takav rad zaktjevao je svakako opreznost.

Išao sam i dalje redovno u Radnički dom na današnjoj 
tržnici,naročito na sastanke podružnicekrojačkih radnika.Ovi sas
tanci koristili su se i za medjustrikovno povezivanje.Rad podruž
nice krojačkik radnika bio je više ili manje kampanjski,Koliko 
se sjećam,bio je predsjednik neki Josip(f) Markovi6,ženski kro
jač.Potpredsjednik je bio Jozo Pranić,a sekretar Branko Joldžić.

Medjutim,bio je veoma aktivan Izvršni odbor sindi
kata u kome su bili Avdo Čardžić,Pavo Radan,Mustaf a Baliti jare- 
vlć (radio je na RSntgenu u Socijalnom) i Kuaib Drobić.U Izvrš
nom odboru bili su i predstavnici pojedinih podružnica.

Sjećam se jednog sastanka vezanog za organizovanje 
opštinskih i zbora,Sastanak je sazvao Dušan Balaban kao povjere
nik Radničke komore.Kao kandidat za ove izbore bio je predvidjen 
Pavo Radan.Kao legalan sastanak održan je u Radničkom domu.Jedan 
od ciljeva sastanaka bio je da se zauzme stav da li će se na iz
bore izaći sa zajedničkim kandidatima sa zemljoradnicima ili ne. 
Članovi Partije zalagali su se da se na izbore ide sa zajedničkom 
listom,dok su se Balaban i njegovi istomišljenici zalagali za 
odvojenu listu.Sjećam se da je taj sastanak održan, ujesen.

U toj 1928,godini Avdo Čardžić uvježbavao je oktet 
za radničku zabavu koja se pripremala.Sjećam se da su članovi 
okteta bili:kao tenori Adem Kovačević( zvani Jovan) i Paik Ha- 
đžibegović,kao drugi tenori Mustafa čardžić ( brat Avde Čardži- 
ća) i Šandor Blekio,kao baritoni Hamza Jelača i još jedan,a kao 
basovi Mebmedalija Selman ( zvani Garo )i Oskar Masnak ( koji je 
nešto kasnije otpao od radničkog pokreta i prešao društvu "Nada").

Koliko mi je poznato planirana zabava nije održana. 
Došao je 6, januar 1929.godine i sve poremetio,'



Avdo je  in ače  bio veoma m uzikalan; sv irao  je  na ne
ko liko  instrum enata .S a Kongresa KPJ u Drezdenu v ra t io  se pos
l i j e  donošenja Zakona o z a š t i t i  d rž a v e ,n a jv je ro v a tn ije  krajem 
jan u ara ,a  možda i  početkom feb ru a ra  1929.godine.

Odmah po dolasku Avde Čardžića u Banju Luku došao 
je  da me o b a v ije s ti  njegov b ra t  M ustafa,v jerujem  is to g  dana. 
Mustafa je  inače  bio dobar i  p o š te n ,a l i  n i j e  bio š i r e  ak tivan  
u radničkom pokretu  izuzev  u nPelagiću'*.Bio je  do sta  ek sp loz i
van i  zbog njegove n a g lo s ti  Avdo mu n i j e  davao neke zn ača jn ije  

p o li tič k e  zadatke.M ustafa je  jako v o lio  b ra ta  Avdu i  bio je  
spreman da uč in i sve za n jeg a ,a  znao je  sve o njegovom p o li
tičkom radu.

Kada me je  o b av jestio  da je  došao Avdo,upitao sam 
Mustafu da l i  ima ikoga kod njega.D obio sam o b av ješten je  da 
se  u kući n a la z i Munib Drobić i  da sa  Avdpm razgovara.M unib 
n i j e  bio u po litičkom  sm islu  a k t iv a n ,a l i  je  rad io  u s in d ik a l
nom radu i  uv ijek  bio na s t r a n i  naprednih .

P laš io  sam se da odem do Avde zbog mogućih p o l i t i č 
k ih  p o s lje d ic a  j e r  sam bio  čv rsto  osvjedočen da je  kuća pod 
po lic ijskom  prism otrom .Par dana p o s l i je  povratka Avdo je 
uhapšen i  izveden pred Državni sud za z a š t i tu  države.Hapše
n je  je  u š l i  jed ilo ,m is lim , dva do t r i  dana po njegovom dolasku. 
Znam da je  p o s l i je  su d jen ja  odveden u m itrovačku kaznionu.
Ne znam da l i  je  podnio iz v je š ta j  p a r t i j s k o j  o rg a n iz a c iji  o 
svom učestvovanju  na Konresu.

Za hapšenje Avde odmah se pročulo .B anjalučka jav
n o s t b i la  je  živo z a in te re s i r a n a .0 hapšenju i  kasnijem  su d je - 
n ju  svuda se  govorilo .U  zatvoru  se Avdo dobro držao.Od n jega 
p o lic i js k e  v la s t i  n isu  doznale ono što  su o če k iv a le ,n a ro č i
to o p a r t i j s k o j  o rg a n iz a c iji  u Banjoj lu c i .N ije  mi poznato 
kako je  vršeno i s l e d j e n j e ,a l i  ban jalučka o rg a n iz a c ija  n i j e  
o s j e t i l a  p o l i t ič k e  p o s lje d ic e  njegovog hapšenja .

Dok je  Avdo bio odsu tan ,u  vrijem e ddc je  bio na Kon
gresu , a k a s n ije  u za tvo ru  i  na ro b iji ,Š a n d o r B lekić donosio 
je  m a te rija ln u  pomoć njegovoj ženi.U  to vrijem e rodio se  i  
njegov s in  Meho te  je  f in a n s ijs k a  pomoć i  podrška b i l a  po t
rebna.

( S l i je d i  nastavak ) , .
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5 . ju l i  1974.godine 
Banja Luka ( P erld  Hasanbašić )
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( Nastavak. )

Avdo je  jako v o lio  glazbu k o jo j se dobrim dijelom  
posvetio.K ada je  osnovano ku ltu rno  društvo od naprednih M usli
mana "Progres", Avdo je  bio osnivač hora,horovodja i  rukovodi
la c  tamburaškog o d s je k a .I  ja  sam pjevao kao b a r ito n  u ovom ho
ru  i  dobro se sjećam predanog rada  Avde č a rd ž ić a .1

V ra tio  b ih  se  na jedan značajan d e ta l j  iz  1928. 
godine kada je  b i l a  u jeku a k c ija  za osn ivan je  podružnica ne
zav isn ih  s in d ik a ta  u Banjoj Luci, s in d ik a ta  k o ji  ne b i bio ve
zan za URS-ove sind ikate .H a če lu  ove a k c ije  b i l a  je  podružnica 
kožarsk ih  ra d n ik a ,a  n a ro č ito  Muhamed Kazaz.Pripreme su dosta  
dugo t r a j a l e  i  p r i l ič n o  se usp jelo  u le g a l i z a c i j i  početnih  
koraka u radu.O snivanje podružnica N ezavisnih s in d ik a ta ,u  do
govori i  sa rad n ji sa  centralom  N ezavisnih s in d ik a ta  u Zagrebu, 
imalo je  svoj p o l i t i č k i  značag obzirom na n a s to ja n ja  da se da 
p o l i t i č k i  sad rža j s in d ik a ln o j a k t iv n o s t i .

U a k c i j i  osn ivan ja  podružnica N ezavisnih s in d ik a ta  
nabav ljene su  posebne značke,m islim  da su dobivene i z  Zagreba, 
ko je  su davane sim patizerim a i  nosiooima a k c ije  za o sn ivan je  
ovih s in d ik a ta ,M ed ju tim ,ak c ija  n i je  dovedena do k ra ja  je r  je  
šes to jan u arsk a  d ik ta tu ra  veoma d ra s tičn o  ugušivala  sve ono 
š to  je  b ilo  p rogresivno .Sv i oni k o j i  su  n o s i l i  i l i  im ali ove 
značke b i l i  su  od p o l id i je  uhapšeni u za tvo ren i u tzv.sreskom  
zatvoru.Budući da za tv o rsk ih  ć e l i j a  n i j e  b ilo  dovoljno ,uhapše- 
n ike  su s m je s t i l i  u d v o riš tu ,Jed n a  ovakva značka još se n a la 
zi kod Muharema M u sića ,s to la ra ,p red ra tn o g  č lana  KPJ i  č lana 
KUD "P elag ić" .'

Nezavisni sindikati imali su u Banjoj Luci 1919. 
svoju konzumnu zadrugu,koja je bila smještena u bivšoj zgradi 
Poljokana,na početku ulice fra Grge Martića,tamo gdje je da
nas smještena kafana "Zora”»Donošenjem obznane došli su pod 
udar Nezavisni sindikati i organizacije pod njihovim patrona
tom. Tako je uprava činovničke sadruge u Banjoj Luci,koristeći 
situaciju proganjanja komunista,uzurpirala imovinu pomenute 
konzumue zadruge.

S in d ik a ti i z  vremena Obznane b i l i  su prorežim ski 
i  nazivan i su  medju radnicim a: ž u t i ,s o c i ja ld e m o k ra ts k i ,s o c i ja l-  
p a tr io ts k i  i  s l ič n o .



-  lo

Uhapšenim radnicim a u d v o riš tu  Sreskog za tvora  
mnogi su d o n o sili c ig a re te  i  h ranu ,a  medju njima i  ja ,B i la  
je  to ,ta k o  da kažem ,akcija  s o l id a r is a n ja  sa  uhapšenim rad 
nicim a ko ja  n i j e  iz a z iv a la  podozrenje.M edju uhapšenima b i l i  
su čak i  oni k o j i  su slučajno  u z e li  značku,a n isu  b i l i  uče 
vezani n i  za k la sn i ra d n ič k i,n i  za s in d ik a ln i p o k re t; b i l i  
su samo s im p a tiz e ri,k ao  š to  je ,n ap rim je r, Osman Ćejvan.On 
je  bio nominalni p redsjedn ik  podružnice kožaraca dok su  
glavnu p o li t ik u  v o d il i  članovi P a r t i je . '

Za č lana  KPJ prim ljen  sam u jesen  1929.godine, 
ha jednom sastanku  mi je  rečeno da sam prim ljen  za č lana KPJ. 
Sastav ć e l i j a  se m ijenjao shodno uslovima rada i  potrebama. 
Kako u k o je  v rijem e ,u  će lijam a sam bio sa  Franjom Sarafinom, 

Idrizom  Maslom,Mustafom Bahti jarevićem,Vilkom V in te rh a lte -  
rom,Stojanom Kovačevićem-S to lom, Muhamedom Kazazom,Kasimom 
Hadžićem ( s njim  sam b io ,m islim  1936.i l i  1937.godine) i  
drugim drugovima. Godine 1936.bio sam s e k re ta r  ć e l i j e  u ko
jo j su još b i l i  Asim Dedić-Š tru ć a  i  Elmas S a ra jlić .U  l j e to  
pomenute godine dobio sam za zadatak da pomenute drugove 
obavjestim  da su p rim ljen i za članove P a r t i j e  i  da sa  njim a 
obrazujem ć e l i ju .S a s ta l i  smo se prema dogovoru pred H rvat
skim domom "Hada" u zajedno k re n u li u še tn ju ,O b av jes tio  sam 
ih  o prijem u u KPJ i  p o litičk im  zadacima.

H ajčešće sam se obraćao za zadatke V eljk i U jo rd je- 
viću.Kada je  periodično d o laz ilo  do z a t i š j a  u po litičkom  ra 
du o b raća li smo se Pavi Rađanu.Sjećam se da sam 1937.i l i
1938.godine sa Muhamedom Kazazom i  Šanđorom bio  kod Pave Ra
đana. On je  na jčešće  svraćao u rad n ju  Pave Bakovića,obućarsku 
rad io n icu  sm ještenu u p rizem lju  zgrade na uglu u l ic e  Moše P i-  
jade i  u l ic e  k o ja  id e  prema T ržn ic i,p reko  puta sadašnjeg 
Autoservisa.Tamo smo n a š l i  Pavu i  sa njim  se k o n su lto v a li . 
napominjem da je  Pavo Radan bio u ž iž i  p o litič k o g  rada i  da 
se skoro n i š ta  od posebnog značaja n i j e  r a d i lo ,a  da se on 
n i j e  konsultovao. Svoja bogata p o li t ič k a  isk u s tv a  k o r is t io  je  
za davanje s a v je ta  i  s u g e s t i ja  o ovom i l i  onom o b lik u  orga
n i zovanja rada i l i  preduzimanja odred jen ih  a k c ija  u p a r t i j 
skom i l i  sindikalnom  ra d u .A u to rite t Pave Rađana u društvenom 
i  političkom  radu mnogo je  zn ač io .!

Zbog b o le s t i  sam tek  193o.godine o tiša o  na odslu?» 
žen je  kadrovskog roka.V ojni rok sam s lu ž io  u bo ln ičko j č e t i  
p r i  Vojnoj b o ln ic i u M ostaru.
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Kako sam b io  k ro ja č ,d o d je l i l i  su me na rad  u k ro jač 
ku rad ion icu .V o jn ičk i ž iv o t b io  je  stereo tipan .M edju tim , 
jednog dana p rišao  ml je  jedan vo jn ik  i  oslov io  me: "Dru
že ,odak le  s i? "  Nakon dobivenog odgovora up itao  me je :
" A p o zn a je liš  l i  t i  Fadila?V

Upitao sam ga: "Koga još poznaješ?"
"Vesu."»odgovorio je .
Znao sam da se  ra d i o F ad ilu  Maglaj 116u i  Vesli M asle- 

š i ,d v o j ic i  nerazdvojn ih  d rugova ,izuze tn ih  revolucionara.O d
govorio sam da ih  poznajem a l i  me je  čudilo  kako ih  je  on 
upoznao i  gd je .

Uveče smo se n a š l i  u bolničkom parku i  u š e tn j i  razgo
v a r a l i .  Na p i ta n je  odakle poznaje Vesu i  F adila,odgovorio  je :  
"B ili  smo zajedno u G lavnjači!"

Bio je  to  ANTON JURLIN,molerski ra d n ik ,č la n  KPJ i  p r
voborac, rodom i z  jednog m jesta kod Šibenika.K asni je  sam doz
nao da je  bio s e k re ta r  Okružnog kom iteta za sjevernu  Dalma
c i ju .  Za vrijem e mog godišn jeg  odmora u Š ibeniku v id io  sam 
da mu je  podignut spomenik u parku pred Domom JNA.

J u r l in  je  za jednu godinu imao duži v o jn ičk i s taž  od 
mene,a ja  sam tad a  bio te k  novi v o jn ik .

Za njim  je  i z  Beograda došla  o b a v ije s t da je  komunis
ta  i  zbog toga vo jn ičke v l a s t i  prema njemu nisunim ale m ilos
t i  .Komunista je  t r e t i r a n  kao zločinac .Jedno  veče u 18 časo
va,kada se č i t a l a  vo jna zap o v jes t,d a to  je  o b av ješten je  da . 
je  J u r l in  kom unista.Podnarednik,neki D elaš,izderao  se  na 
J u r l in a :  " J u r lin e , j . . t i  kom unističku majku!" J u r l in  je  o - 
s tao  dosto janstven ,kakav  je  inače  b io .V id je lo  se da ga na 
svakom koraku vo jn ičke  s ta r je š in e  p ro v o c ira ju ,a l i  je  on sve 
to s to ič k i  podnosio.

J u r l in  me je  p itao  da l i  sam č lan  KPJ.Otvoreno sam 
mu priznao je r  sam i  osjećao i  bio čv rsto  osvjedočen da me 
n i u kakvoj s i t u a c i j i  neće p ro v a liti .O n  se povezao sa p ar
tijskom  organizacijom  u Mostaru i  jednog dana mi je  rekao 
da će i  mene povezati.Upoznao me je  sa  jednim članom Par— 
ti je ,ž e lje z n ič a re m  k o ji  $e rad io  u l o ž io n i c i ,č i j i  je  b ra t  
Gavro P alikuća držao k an tin u  u vojnom k rugu ,gd je  su i  s t a 
n o v a li. U nekoliko nav ra ta  smo u vo jn ičko j k a n tin i razgova- 
v a r a l i , a l i  se  njegovog imena ne sjećam.
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J u r l in  me je  o b av jestio  da je  p a r t i j s k a  o rg an izac i
ja  u Mostaru Iz g u b ila  vezu sa Pokrajinskim  komitetom KPJ u Za
grebu. P itao  me je  kako mi u Banjoj Luci održavamo vezu i  kako 
ona funkcion iše ,kao  i  da l i  je  moguće da se  preko Banje Luke 
uspostav i veza sa Zagrebom.Nisam mogao da dam konkretan odgo
v o r ,a l i  sam preporučio  da neko ode i  vezu sa partijskom  orga
nizacijom  u sp o stav i.

Naš odnos bio je  p r is a n , drugarski.N isam  se p la š io  
da đe poče ti sum njati u mene da sam kom unista j e r  se sve mog
lo o b ja s n i t i  vojničkim  drugarstvom.'.

U vojnom bolničkom krugu J u r l in  je  imao sobicu gdje 
je  držao m olerski m ateri j a l . I  n jega su  angažovali da ra d i na 
poslovima svog zanata.Jednom kada sam ga p o traž io  našao sam ga 
da le ž i  b o les tan  u so b ic i.O tišao  sam da nabavim m lijeko za 
njega.N o,brzo se  oporavio .

Jednog le tn je g  dana,kada su  k a p la r i  po jako j žec i 
m a l t r e t i r a l i  r e g ru te , i  J u r l in u  je  p re k ip i lo .I s tu p io  je  u n j i 
hovu z a š t i tu  i  o štrim  i  energičnim rečima napao kap la re  š to  
na takav način  m a l t r e t i r a ju  mlade vo jn ike.'

Kao i  neki drugi stSSL ji v o jn ic i ,J u r l in  je  bio o t
pušten i z  vo jske nekoliko m jeseci ra n i je  .Budući da n i j e  ž e lio  
da ode p r i j e  nego š te  se od mene o p ro s ti ,p o tra ž io  me je  u b o l-  

' n ic i  gdje sam bio na l i je č e n ju .Ia k o  mu se d u rilo  da b i blago
vremeno s tig a o  na v o z ,o tišao  je  u Mostar da mi nešto  za poklon 
kupi.B io je  z a is ta  p a ž l j iv  čovjek ,saosjećajan ,jednom  r i j e č i  
izu ze ta n  kao drug i  p r i j a te l j ."

Kada sam se p o s l i je  dopusta v ra tio  u M ostar,dobio 
sam poštansku uputnicu sa 50 dinara.Novac mi je poslao J u r l in  
od svoje kuće.Znao sam da i  on n i je  imao dovoljno novaca,a 
možda se  n i je  n i z a p o s lio ,a l i  je  ipak  odvojio nešto  novca da 
ga meni p o ša lje .

Kada sam se poslije odsluženja vratio u Banju Luku, 
javio sam se Veljki D j ord j evi ću. Nas tavi o sam da radim zajed
no sa Teljkom i Franjom Sarafinom.

( S l i je d i  nastavak . )

Banja Luka,lo.jula 1974.- \ j  ' i '  r
*4 L ga 8u*si,L-̂ n '-tfrV c f
( F erid  Hasanbašić )
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Nekako u to  vrijem e došao je  u moju rad io n icu  
u kući F ad il M ag la jlić  da mu nešto  s a š i  jem.Baš je  došao i z  
Beograda gdje je  pretežno b o ra v io .I s k o r is tio  sam p r i l ik u  da 
ga upitam za J u r l in a :  "B o g a ti,F ad ile ,d a  l i  t i  poznaješ Anto
na Ju r lin a ? " F a d il se nasm ijao i  to  po tv rd io .

"Da.Evo ovako smo u G lavnjaći b i l i  vezani."P o
kazao je  po ložaj vez ivan ja .K o ljena  su b i l a  u zgrbljenom po
lo ž a ju  sa butinama uz p rsa .

Objasnio sam F ad ilu  kako sam se sa  Jurlinom  li
po znao u Mostaru i  kako smo b i l i  povezani .F a d ilu  je  b ilo  d ra 
go š to  je  ovo od mene čuo.Ovaj razgovor odmak je  prenio  Teši 
M a s le š i.I  Teso je  ž e lio  da to  od mene izvorno ču je .N ašli smo 
se sva t r o j i c a  na korzu i  o tome ra z g o v a ra li, i  o Antonu J u r -  
l i n u , i  o njihovom m a ltre t i r a n ju  u z lo g lasn o j G lavnjaći.'

N astavio sam rad  u "P elag iću". Sjećam se v je ž 
banja  pjesme "Napred u borbu! " :

Napredb u borbu d rugari 
Za pravo,slobodu i  ra d .1 
Napred s nama sv i borci s t a r i ,
Dosta nas je  davio jad .

Spremni smo sv i da ginemo 
Za pravdu i  ž iv o t žrtvujem o.
Napred u borbu nas zove b o lje  doba 
U kome nema l ju d i  robova.
Napred u borbu nas zove novo doba 
U kome nema l ju d i  bo&ova.

Sjećam se nastupa na jednoj p rire d b i u P i la n i ,  
1934.i l i  1935.godine,kada se  p jev a la  ova pjesm a,koju  je  uv jež
bao horovodja K e s ić ,č in i mi se  da mu je  ime b ilo  Branko. B ila
je  to pjesma sa  dubokim p o litičk im  sadržajem  i  radnička p je s 
ma d ru štv a  "P e lag ić" .

U Banjoj lu c i  b i l a  je  veoma ak tivna  podružnica 
tip o g ra fa  u k o jo j su is ta k n u tu  ulogu im ali članovi KPJ Stevo 
Nešić i  I l i j a  Lipovac.Znam da je  podružnica često  o rg a n iz ira 
la  š tra jk o v e ,k o ji  su ,iako  je  š t r a jk  iz ra z  ekonomske borbe rad
n ik a ,b i l i  značajn i za k lasno p o litič k o  bud jen je  radn ičke k la s e . 
Obzirom na povezanost s in d ik a ln ih  podružnica,podružnica t ip o 
g ra fa  d o b ija la  je  ekonomsku pomoć u toku sv o jih  š tra jk o v a .T u
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pomoć p rhžale  su o s ta le  podružnice,odnosno o s ta l i  ra d n ic i k o j i  
su "bili van š t r a jk a .

Ne sjećam se tačno g o d in e ,a li  znam da je  b ilo  i z -  
medju 1935.i  1937.godine,održan je  sastanak  u kući I l i j e  Li
povca, neposredno po dolasku Jusufa T u li6a -Jo je  iz  SSSR-a.Ku- 
ća I l i j e  Lipovca n a la z i la  se u b l i z in i  kuće Josipa K lih a .iz a  
preduzeća - s k la d iš ta  "Gradje" u n a s e lju  Nova Varoš.

Na ovom sastanku  b i l i  su p r is u tn i :  Pavo Radan, 
Stevo N eš ić ,F ilip o v ić  S a fe t-P r ic ,S to le  K ovaćević,Jusuf Tulić 
i  ja .S as tan ak  je  priprem io S to le  K ovaćević,koji je  inaće  bio 
zadužen za p a r t i j s k e  veze.'Tema ovog sastanka b i l a  je  opšta  po
l i t i č k a  s i tu a c i j a  u s v i je tu  i  Ju g o s la v iji ,n a d iru ć a  opasnost od 
fašizm a ,ob jeđ in javan je  naprednih snaga i t s l .

Možda su  s l ič n i  ovakvi sa s tan c i održani i  sa dru
gim članovima P a r t i j e , š to  mi n i j e  p o zn a to .P rin c ip i k o n sp ira tiv 
nog rada  podrazumjervali su  rad u manjim grupama.

I  u organizovanju  š tra jk o v a  moralo se  oprezno r a 
d i t i  da članovi KPJ i  SKOJ-a ne b i b i l i  na uđaru.Kada s e ,n a -  
prim jer,priprem ao š t r a jk  za članove š tra jkačkog  odbora b ira n i 
su oni k o ji  n isu  b i l i  kompromitovani, a često  i  oni k o j i  n isu  
b i U  p o l i t i č k i  a k t iv n i .1

V ratio  b ih  se na jedan d e ta l j  i z  1929.godine,ne
posredno p o s l i je  u sp o s ta v lja n ja  šesto jan u arsk e  d ik ta tu re .U  mo
ju  ra d io n icu  došao je  Abduselam Gvoždžar 1 rekao da je  u i z 
logu k n již a re  V olfa v id io  k n jig u  F i l ip a  F ilip o v ić a  "Razvitak 
d ru š tv a" .Č u d ili smo se kako se kn jig a  n a š la  u Iz lo g u  iako je  
b i la  na indeksu p o lic i js k e  zaplijene.Odmah sam o tiša o  kod mog 
poslodavca Jah ića  i  pozajmio 5o d in a ra .C ijen a  k n jig e  b i l a  je ,  
ko liko  se sjećam,4o d inara .K n jiga  nam je  dobro došla  za i d e j 
no p o l i t i č k i  rad.Kada sam pošao u vo jsku  k n jig u  sam ostav io  
V eljk i D jo rd jev iću ,k o ji je  tada  stanovao u današnjoj Zagrebač
ko j u l i c i ,u  kući Milkana Go j i ć a . :

Sjećam se kako se 1938.godine priprem ala u Banjoj 
Luci jedna grupa od 11 drugova za odlazak u Š p an iju .Ja  sam do
bio zadatak da im sašijem  h lače pumparice.M jere za te  h lače  
uzeo sam im u obućarskoj ra d n ji  F erida  Sačića-Rozmana.Mislim 
da je tada bio s e k re ta r  Asžun A lihodžić ,a  da su u rukovodstvu 
b i l i  prof.Branko Zagorac i  Bego J u r ić .

Asim A lihodžić imao je  u sv o jo j k a n c e la r i j i  kao 
k u r i r a  Miharema-Hariku (m islim  da se preživao Beganovlć).Njega
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je  poslao do Duje Iv ez ića  po novac za nabavku što fa .O n i su  
t a j  š to f  k u p il i  i  meni dostav ili.Z nam  da su uzim ali m jere za 
h lače  Iv ic a  Tukerić,Muharem Fazlić,D uško Košćica i  jedan ru 
dar plave kose.Znam da je  ovaj rud ar sa još tro jicom  drugova 
i š a i  preko L jubljane«gdje su o bav ješten i da je  veza p ro v a lje 
na.M orali su se zbog toga v r a t i t i  j e r  je ta  veza za odlazak 
u Š paniju  b i l a  iz g u b ije n a .Š ta  je  sa drugim grupama b ilo  n i j e  
mi poznato, a l i  znam da su grupe b i le  od po 3-4 č lan a .

P o s l i je  povratka u Banju Luku Edo Eunštek se pa
s iv iz i r a o ,  odnosno potpuno izmjenio.Edo je  r a n i je  bio veoma 
ak tiv an  n a ro č ito  u skojevskoj o rg a n iz ac iji.Č a k  je  skojevske 
sastanke držao u svom stanu,dok je  njegov o tac kao rad ićevac 
okupljao H rvate na nac iona lno j l i n i j i . 1

Kada je  osnovano društvo " P r i j a t e l j i  p riro d e" ,p o 
stao  sam odmah č lan  društva.O snivačka skupština  održana je  u 
Radničkom domu.'Ovo iz le tn ič k o  društvo o rg a n iz ira lo  je  i z l e t e  
u T rap is te ,N o v o se liju ,Š eh itlu k e ,Š ib o v e  itd .O rgan izovan je  i z 
l e t a  bio je  veoma podesan način  da se  o k u p lja ju  napredni rad 
n ic i  i  in te le k tu a lc i ,a  i  da se o s tv a ru je  iz rab n a  veza sa  selom. 
Povezivanje sa  seljaštvom  b i la  je  jedna od dim enzija p a r ti jsk o g  
rada  o rg a n iz a c ije  u Banjoj Luci.

Na ovim izletima bili su članovi društva ili klu
ba u mogućnosti da se bolje upoznaju i čvršće povezuju. Bi li 
su tu i članovi KAB-a.'

Sjećam se jednog takvog i z l e t a  i z  18>38.ili 1939.' 
godine kada je  došlo do izg reda.N aim e,p jevale  su  se  napredne 
pjesme i  p o l ic i js k e  v l a s t i  su in te rv e n is a le .P o l ic i js k e  v l a s t i  
su t a j  i z l e t  t r e t i r a l e  kao p o li t ič k u  dem onstrac iju ,za  k o ju  su 
o p tu ž ile  članove "Pelagića".O brazovana je  d e le g a c ija  k o ja  je  
o t i š l a  do bana Kujundžića.U to j  d e le g a c ij i  b i l i  su : Kasim Ha- 
džić kao vodja delegacije ,S lobodan  Kokanović,Pavo Radan,Emil 
Z re lec , ja  i,m islim ,L eda Karabegovi6 .Primio nas je  nešto  pre 
12 časova j e r  su baš kad smo u š l i  kod bana zazvonila  zvona na 
crkv i isp red  Banovine.Ban se nam rštio je r  mu je  smetao zvuk 
zvona.Banu je  objašnjeno da s lu č a j u T rapistim a n i je  b i l a  b i -  
lokakva p o li t ič k a  m a n ife s ta c ija  već jedan običan i z l e t  kojemu 
je  podmetnuta p o l i t ič k a  sad rž in a .

Ban je tada pozvao načelnika policije i tražio 
obrazloženje.Mi smo pobijali policijske navAde u izvještaju 
i insistirali na objašnjenju da je to bio običan izlet.Sve 
se ipak dobro završilo i stvar se slegla.1
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U Banjoj Luci je  neko vrijem e ž iv io  Hasan Burić 
i z  Brčkog.Bio je  komunista .M islim  da je  rad io  na P i la n i .  U par
tijskom  radu  bio je  usko povezan sa Franjom Sarafinom.O tome, 
mislim,može nešto v iš e  da kaže K atica Sarafin .S jećam  se samo 
da je  na ovom i z l e t u  u T ra p is te  bio i  Hasan B urić.B io je  van- 
ređno dobar p liv a č .

Ma organizovane i z l e t e  " P r i j a t e l j a  p rirode" do la
z i l i  su ponekad i  nepoznata liea.Ponekada su to  b i l i  ro d ja c i 
i  p r i j a t e l j i  članova.M edjutim ,kada su b i la  nepoznata l i c a  i l i  
ona u k o ja  se  n i je  v je ro v a lo ,b i l i  smo na o p rez i.

Ha jednoj sk u p š tin i "P e la g ić a " ,1935.i l i  1936.go- 
dine opsežan je  r e f e r a t  podnio S afe t F ilip o v ić  - F r ic .F r ic  je  
bio veoma o b l ju b l je n ,a l i  je  posebno bio b liz a k  sa  Asimom A li-  
hodžićem,Hajrom Moralićem,Brankom Zagoreem,Begom J u r ić e m ,I li
jom Lipovcem,Stevom Nešićem i  mnogim drugim a,koje je  teško 
iz d v o jiti .S v a k a  se k c ija  "Pelagića" im ala je  svoj odbor i  svog 
pročeln ika,kako  smo zv a li rukovodioca sek c ije .U  esperanto  sek
c i j i ,k o l ik o  se  sjećam ,bi l i  su  Emil Z re le c ,S to le  Kovač ević i  
Ćamil Budo.'

Kada je  u Banju Luku došao L jo tić  da d rž i p o l i t i č 
k i  zbor,organizovano je  njegovo ometanje.Ha trž M c i je  podig
n u ta  govornica odakle je  treb a lo  da L jo tić  govori .Kada se 
L jo tić  pripremao da govori,m i spo prema dogovoru v ik a l i  ko liko  
nas g rlo  n o s i:  "Tako je!"Kada se  galama u t i š a la  i  ponovo Ljo— 
t i ć  pokušavao da govori,ponovo smo v ik a l i :  "Tako je!" .N aša  
galama u horu omela je  d ržan je  govora.Zbor je  bio ra s tu re n .
Ma tržn ic i,o d n o sn o  gelenderim a T rž n ic e ,b ilo  je  okupljeno oko 
4oo-5oo l ic a ,ra d n ik a ,d ja k a  i  studenata .B io  je  to v je š to  iz v e 
den p o l i t i č k i  zadatak da se  omete L jo t ić ,a  posebno l jo t ič e v s k i  
n a c io n a l is t i  i z  ban jalučke č a r š i je ,k o j i  i  in ače  n isu  im ali u 
B anjaluci nikakav p o l i t i č k i  ugled.

P o s li je  ra z b i ja n ja  zbora k re n u li smo u grupi prema 
M ilićevoj u l ic i .T u  nas je  p o l i c i ja  b lo k ira la .D o šlo  je  i  do tu 
če sa p o lič ijom .B ilo  je  to  negdje oko 11 časova.Sjećam  se da 
je  b i l a  n e d e lja .1

Kada je  došlo do hapšenja F ik re ta  Dedića,KAB je  o r
g an iz irao  dem onstracije .S ve je  počelo pred današnjom kafanom 
"K ozara",nasuprot ž e lje z n ič k o j s ta n ic u . i  tada  je  došlo do tuče 
sa po lic ijom  i  žanđarmima.Znam da se b ježa lo  na sve s tra n e  
pred naletom p o lic i  je .D ebeli p o lica jac ,k o g a  su zv a li Duka,tom 
prilikom  bio je  dobro izudaran .



U ovim dem onstraci jama posebno se is ta k a o  Zdravko 
K ovačev ić,ali je  p o s l i je  dem onstracija  isčezao  i z  Banje Luke. 
O tišao je  u Beograd i  zav ršio  s tud ije .T ako  se on povukao iz  
p o litič k o g  živo t a  i  rada u Ban jo j  L uci.

Medju onima k o ji  su se povukli i z  p o litič k o g  rada 
bio je  i  M ustafa Gvoždžar.Mustafa je  bio p r is a n  drug Avde 
Čardžića.Kada su  žandarmi v o d ili  Avdu na ž e lje z n ič k u  s ta n ic u , 
M ustafa je  na svo ju  ruku kupio c ig a re te  i  predao ih  uhapše- 
niku,U  to vrijem e p o lif iijsk e  v la B ti su svako poznanstvo sa 
Avdom i l i  iz r a z  s im p a tija  i  s o lid a rn o s ti  t r e t i r a l e  kao p ro - 
kom unistički s tav  .'Mustafa n i j e  bio č lan  KP J ,  a l i  je  bio sim
p a t iz e r  P a r t i je .K a s n ije  se  i z  p o litič k o g  rada povukao. Umro 
je  za vrijem e r a ta  od TBO.Inače je  rad io  kao knjigovodja 
kod S a ra fić a .

Jedan od n a j i s ta k n u t i j ih  renegata  bio je  Edo Kun- 
štek.Dobro smo Be poznavali .Kada se v ra tio  i z  SSSR-a u Banju 
Luku s r e l i  smo se na u lic i.V o d io  je  sa sobom psa.Govorio je  
sporo.Sa Edom se nisam ž e lio  u p u š ta ti u razgovor.O sječao sam 
da nešto  n i j e  u redu.€> su s re tu  sa  Udom o b av jes tio  sam V eljku 
D jordjeviča.O  čemu su oni g o v o rili  kada su se n a š l i  n i j e  mi 
poznato.V el jko je  ž e lio  da razgovara sa Edom i  t ra ž io  je  da 
ga s njim  povežem.

Drugi pu t sam se sa Edom sreo kada sam 1941.godine 
i z  za tvo ra  bio p u š te n .S re li  smo se pred zgradom V elike župe 
Sana i  Luka,današnjom zgradom Skupštine opštine.Č uo sam da 
je  bio p rišao  ustaškom pokretu.U  su s re tu  me srdačno pozdravio 
a l i  nismo ra zg o v ara li .B ilo  je  to  na stepen ištu .E do  je  u laz io  
u zgradu V elike župe.

Sjećam se dem onstracija  o rg a n iz iran ih  27.m arta 1941 
O rganizirane su na potezu izm edju tzv .K astelovog  ćoška i  ho
t e l a  nBosnan.Pred današnjom gostionicom  "K ozara",pred ž e lje z 
ničkom stanicom ,održao je  p a t r io ts k i  govor Muhamed Kazaz.

U odnosu na d ru štven i rad l i č n i  ž iv o t b io  je  u dru
gom p lan u .Č esti sa s ta n c i,d o g o v o r i,a k c ije  p o t is k iv a li  su čes
to i  l ič n u  problem atiku.Č estu  i  dugotrajnu  angažovanost b ilo  
je  složeno suprugama o b jasn iti.S jećam  se tako jednog sastanka 
p o s l i je  mog povratka i z  vo jske kada je  S a ra fin  napomenuo da 
mu žena negoduje š to  često  odsustvu je  od kuće,odnosno i  kada 
n i j e  na poslu  porodica ga ne v id i.T ada  mu je  Veljko rekao da 
će preko nekoga n a s to ja t i  da i  n ju  povežu za p o l i t ič k i  rad .
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To je  re a liz ira n o  i  K atica S a ra fin  b i la  je  uključena u p o l i t i č 
k i rad.Haime,kada sam bio u Franjinom stanu  na Laušu,u kući 
Šini ta ,  sreo sam Ružu 01 jaču  ko ja  je  i š l a  K a tic i po partijskom  
zaduženju.Ovakva praksa p o litič k o g  rada sa ženama dala  je  
dobre r e z u l ta te  tako da su i  žene b i l e  veoma ak tivne  u p o li
tičkom radu na svim po ljim a.

godine,kada je  Avdo Čardžić izab ran  za d e leg a ta  na Kongres KFJ 
u D rezdenu ,jer sam se s j e t io  da se onaj čovjek k o ji  se počeo 
p e n ja ti  na drvo zove AGO ABAZAGIĆ.Taj z n a tiž e ljn ik  bio je  Av- 
d in  komšija.Sam Avdo je  ustanovio da je  to on.V jerovatno zbog 
to g a ,s  obzirom da ga je  smatrao bezopasnim ,konferencija je  
n a s ta v i la  sa  radom.

T ra tio  b ih  se na p a r t i js k u  k o n fe ren c iju  i z  1928.'

( S l i je d i  nastavak )

1 5 .ju la  1974.godine 
Banja Luka ( Ferid  Hasanbašić )
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Sjećanja Ferida Hasanbašida.-
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( Nastavak I I I .  )

Znam da je  Ago Abazagić bio p o lic a ja c ,a  i  njegov 
b ra t.V jeru jem  da Ago n i je  doveo u vezu moje p risu s tv o  na u - 
l i c i  i  s v je t lo  u kući Avde Č ardžića.

Š tra jk  komaraca Banje Luke 1934.godine imao je  iz u 
zetan  p o l i t i č k i  žnačaj,P redejedn ik  podružnice nominalno je  
bio Osman Ć ejvan,obućarski radn ik  kod Adema Turčinhodžića, 
n a jk ru p n ijeg  kožarskog i  obućarskog poslodavca u B.Luoi.Me- 
d ju tim ,to n  rada ove podružnice davao je  Muhamed Kazaz,a i  
Ethem-Leda Karabegović.

U upravnom odboru ove podružnice b i l i  su: Muhamed 
Kazaz,ko j i  je  medju radnicim a uživao izu ze tan  a u to r i t e t  i  
bez n jega n iš ta  n is u  h t j e l i  p reduzim ati, Leda Karabegović, 
Stanko B je la ja c ,n e k i David ( hrom,imao je  crvene zasukane 
brkove) i  još n ek i.

Adem Turčinhodžić imao je  u B ezistanu nekoliko rad— 
n ji-ćepenaka  za prodaju  kože,obuće i  drugih  kožnih proizvoda,1 
Tu je  imao obućarsku radn ju  i  Hasib B ek rić ,k o ji je  bio na 
s t r a n i  radn ika  u a k c i j i  p o tp is iv a n ja  ta r ifn o g  sporazuma.Na 
s t r a n i  obućarskih radnika b i l i  su i  mnogi drugi v la s n ic i  
obućarskih ra d n ji  j e r  ih  je  Turčinhodžić svojom k a p i t a l i s t i č 
kom praksom sve v iš e  ugušivao .Z anatsk i obućarski ra d n ic i n a j
v iš e  su r a d i l i  u jesen ,kada je  p rod ja  obuće b i l a  n a jb o lja  zbog 
n a ila sk a  zime.TJ ostalom  periodu  rad je  jenjao.Ekonomski se 
k rp a r i lo ,je d v a  sa s ta v lja o  k ra j  s krajem .M edjutim ,Turčinho
džić i  Stevo Č elik  baš su u tom periodu n a jv iše  r a d i l i  p r i 
premajući robu za sezonu, i  to onda kada je  s iro v in a  i  ko
ž a rsk i m a te r i ja l  bio n a j j e f t i n i j i .S a  velikim  kapitalom  mogli 
su iz d rž a t i  duži period  slabe p ro d je ,a U  su  zato u s k la d iš ta 
v a l i  robu za sezonu.Sem to g a ,b i l i  su  u mogućnosti da c ije n a 
ma v rše  p r i t i s a k  na male z a n a t l i j e .

Zbog n ep o tp is iv an ja  ta r ifn o g  sporazuma došlo je  do 
š t r a jk a  kožarsk ih  radnika.T určinhodžić je  bio u dosluhu sa 
Stevom Čelikom ,koji je  imao radn ju  u Gospodskoj u l i c i  k ra j  
k n již a re  V olfa .N jih  dvo jica  na id en tič a n  način  su r a d i l i ,n a  
is to v je ta n  način prema zanatlijam a postupali.T o  je  b ilo  i  r a -  
zumnjivo je r  su i  jedan i  drugi ra sp o la g a li sa većim k a p ita 
lom ,koji im je  omogućavao da o s tv a ru ju  svoj d ik ta t .

š t r a jk  je  tra ja o  2-3 mjeseca.Budući da Turčinhodžić 
i  Č elik  n isu  p o tp is a l i  t a r i f n i  sporazum ,štra jk  n i je  uspio.Sve
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je  v iš e  jenjavao i  na k ra ju  bio p re k in u t.
U toku š tra jk a  u Radničkom domu obrazovana je 

š tra jk a šk a  kuhinja.U  to j  k u h in ji spremala se hrana za rad 
n ike u š tra jk u .R ad n ic i su sami kuhali.Z a  ovu kuh in ju  ja  sam 
dao v e l ik i  kazan u kome se inače kuhao pekmez.Ovaj moj ka
zan s lu ž io  je  i  za o s ta le  š tra jk o v e 9a i  za masovne i z l e t e  
d ruštva  " P r i j a t e l j i  p riro d e” .Kada se god o rgan iz irao  š t r a jk  
u v ijek  se p rak tlkovalo  da se prethodno osigu ra  rad š t r a j 
kaške kuh in je  sa potrebnim namirnicama.

P o s li je  neusp jelog  š t r a jk a  i z  Banje luke je  
ileg a ln o  o tišao  Muhamed Kazaz.P0s l i j e  š t r a jk a  nisam ga s re 
tao kao inače.Č to  sam da je  bio u S lo v en iji .Kada sam ga po
s l i j e  izv jesnog  vremena slučajno  sreo u Bezi s tanu , u ra d n ji 
Dušana M alinovića (k o ji  je  u š tra jk u  bio na s t r a n i  rad n ik a ), 
upitao  sam ga gdje je  bio kada ga duže vremena nisam v id io . 
Odgovorio je :  "Š u ti,dobro  je.Nemoj me p i t a t i ! "  Uočio sam da 
o tome ne ž e l i  da govori.U  prizvuku g lasa  o s jeća lo  se kao 
da je  p o s l i je  tegoba n a s tu p ilo  izv jesno  o la k š a n je ,a li  da 
ipak još n i je  sve u redu .

Sjećam se jedne zabave ko ja  je  održana u Domu 
"Nade11 1 9 3 7 .ili  1938.godine.Nisam sasvim siguran  da l i  je  
program priprem io KAB ( Klub akademičara ) i l i  neko d ru g i.
Na programu je  b i la  komedija "Dobri vojak Švejk".Ulogu Š vej- 
ka glumio je  Asim A lih o đ ž ić .P rired b a  je veoma u s p je la .P r ire d 
ba je  b i la  masovno posjećena.

Kao i  danas, i  izmeđju dva r a te  g o stio n ice  su 
b i le  m jesta  sa s ta jan ja .N a jče šće  smo se s a s t a j a l i  u g o s tio n i
cama Sime Jandrića,V ase Popovića ( s in a  M ihajla Popovića,ko
j i  je  bio v la sn ik ) i  Emila Zimića.

G ostionica Emila Zimića n a la z i la  se  tamo gdje 
je  danas g o stio n ica  "M ostar",preko puta prodavniee " le sn in e " .
P i l i  smo, razg o v ara li i  p je v u š i l i  p jesm e.P jevali smo ruske i  
naše radničke pjesme.M edjutim,niko nas n i je  ometao iako su 
tu  d o la z i l i  i  ve liko  s r b i .  Kada smo s vremena na vrijem e tu  d o la z i l i ,  
što  je  o v is ilo  od n o v ca ,g o stio n iča r Zimić nas je uv ijek  sa 
sim patijam a primao.Tu smo najčešće d o la z i l i  I l i j a  lip o v ac ,
Stevo N ešić,Fahrudin D žin ,P ilip o v ić  Safet-Fric,A bduselam  
Gvoždžar,Šandor i  ja.Med ju  onima k o ji su d o la z i l i  bio je  i  
obućarski radn ik  Ma to M andić,koji je  rad io  kao p is a r  u B erzi
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rada.B io  je  ak tivan  u radničkom p o k re tu ,a li  se k a sn ije  p a s iv i
z irao  .Povezan je  bio sa Stevom Nešićem,! on je  sa nama zajedno 
pjevao revolucionarne pjesme,

G-ostioničaru Emilu Zimiću š io  sam odi je la .Č ak  
je  plaćao v iš e  nego što  je  treba lo .U  mene je  imao p ov jeren je . 
Govorio mi je  da mu se obratim  kad god mi je  potreban novac.
Medjutim,samo sam u dva n av ra ta  k o r is t io  kod n jega pozajm ice, 
a Ih  u manje sume.

P0menuo bih jednog dobrog druga,V ladu S a b ljić a , 
k ro jača,dobrog  tenora  u " P e la g ić u " .P o lit ič k i je  bio veoma na
p re d a n ,a li n i je  bio član P a r t i je .N i je  bio p rim ljen  za člana 
KPJ budući da se teško prihvatno i l i  n i je  p rihvatao  p o l i t ič k ih  
obaveza.Bio je  s im patizer K P J.S abljić  se družio sa Kasimom Ha- 
džiđem i  drugim naprednim radnicim a.

F^ado S ab ljić  često  je navraćao u g o stio n icu  
Emila Z im ića .P oslije  povratka i z  S rb ije  1945»godine,gdje je  
za vrijem e r a ta  boravio u S v ila jncu ,rekao  mi je kad smo se 
s r e l i  da je  u Križevcima sreo Emila Zimića.Spomenuo mi je  da 
je  Zimić p itao  za m ene.Ispričao mu je  da je  za vrijem e r a ta  
imao grdnih n e p r il ik a  i  da je  bio u za tvoru ; zgazio je  jednu 
ustašku  kapu i  jedva je  izvukao g lavu.

Sa "Pelagićem11 sam nekoliko puta putovao u Drvar* 
Sjećam se gostovanja i z  1934.godine kada su nas sa  glazbom do
ček a li ra d n ic i Drvara.Sve je  pro tek lo  u najboljem  redu i  n i j e  
b ilo  sukoba sa žandarm erijom .Radnici su nas masovno i  srdačno 
d o č e k a li.P o lic ijsk e  v l a s t i  b i le  su u pripremnom s ta n ju ,a l i  im 
svojim držanjem nismo d a li  p r i l ik e  da in te rv e n išu .Je d in o  je  mo
glo b i ti.m ožda,nek ih  m anjih sukoba k o ji  meni n isu  p o zn a ti.

Sasvim d ru g a č iji  s lu č a j je bio za v rijem e gos
tovan ja  194o.godine.Za Drvar smo pu to v a li preko P rijed o ra .P u 
tovao je  c i j e l i  m ješo v iti hor.TJ B altin im  Barama voz je  odjed
nom« stao  i  žandarm erija je  u š la  u kom poziciju i  počela v r š i t i  
p re tre s  članova "Pelagića^.Tada su neki drugovi uhapšen i.S je
ćam se da su b i l i  uhapšeni tip o g ra f  Uzelac i  I r f a n  Karabegović. 
I r fa n  Karabegović imao je  u cipelama kao podlogu "Radničke no
v in e " .L is t  je  bio le g a la n ,a l i  su žandarmi m is l i l i  da se ra d i 
o nekom ilegalnom  partijskom  lis tu .Z b o g  neke sumnje uhapšen 
je  U zelac ,lađa  je  uhapšeno,koliko se sjećam ,4-5 članova d ru š t-  
va.F  jerovatno su uhapšeni zbog nekih sumnji je r  je  i  samo mali 
povod bio dovoljan za takav postupak.
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P o s li je  ovog p re tre s a  voz je  nastav io  put za D rvar. 
P o l ic i ja  n i j e  n a š la  ono što  je  očekivala .V jerovatno au d o b ili 
nalog i z  Banje Luke da zaustave voz i  iz v rš e  p re tre s  je r  su 
o ček iv a li da će naći i le g a ln i  p a r t i j s k i  m a te r i ja l .

U toku nastavka putovanja Dr ago Mažar ism ijavao je  
postupak žamdarma.Od kukuruzovine je  napravio b rk o v e ,im iti
ra ju ć i  b rkatog žandarma,a š tap  mu je sliiž io  kao puška.

Sa nama je putovao i  Slobodan K okanović,koji je  po
nekad bio dosta  sv o jeg lav ,a  i  neprom išljen.K ada smo s t i g l i  na 
ž e lje z n ič k u  s ta n ic u  D rvar,gdje nas je  dočekala ogromna masa 
radn ika i  glazba,Slobodan je  is t rč a o  na p la to  vagona i  počeo 
v ik a t i :  "Žandarmi su nas dočekali! Oni su nas n a p a li!"

Bio je  sav razbarušen .Jedva smo ga u šu tk a li j e r  je  
njegova n e ta k tič n o s t mogla da ima nezgodne posljed ice .N a s ta 
n ic i  je  b i lo ,v id je lo  se ,d o s ta  gandarma k o ji  su d o b i l i ,š to  je  
sasvim izv je sn o ,u p u ts tv a  da in te rven išu .T o  je  moglo da dove
de do zabrane nastupa u Drvaru i l i  d a ljn ih  hapšen ja .

Slobodana Kokanovića zv a li smo "Hegel".Volio je  da 
f i lo z o f i r a  pa su mu d a li  t a j  nadimak.Poginuo je na Šatoru  u 
toku ofanzive.U  toku k re ta n ja  je d in ic e  kroz v r le t i , j e d a n  ne
oprezan korak doveo je  do toga da se strm oglavio n iz  l i t i c u .
0 njegovoj p o g ib iji  rekao mi je  S to le  K ovačević,koji ga je  
u s ta v ija o  da ostane p r i  b o ln i c i ,a l i  je  ipak  Kokanović krenuo 
sa brigadom.

No,da se v ra tim  na Drvar.Slobodana smo u šu tk a li.G la z 
ba je  z a sv ira la  i  sve se  ipak  dobro zav rš ilo .D rv arsk i ra d n ic i 
su nas vanredno p r im ili .P r ire d b u  smo o d rž a li u Domu.Hor je ,  
kao što  je  b ilo  uob ičajeno ,o tp jevao  "Radnički pozdrav".Na r e 
p e rto a ru  su b i le  i  druge radničke pjesme i  neke pjesme na ru 
skom jeziku .M ustafa Š antra je  r e c i t i r a o .

Aplauzi se n isu  s t i š a v a l i .P je v a l i  smo i  kom poziciju 
Ja ro s lav a  P l e c i t i j a  "Z id a ri" .

( P rek id . )

/ U f / t- j-

1 7 . ju la  1974.godine 
Banja Luka ( P erid  Hasanbašić )
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( Nastavak IV. )

M ješoviti bor "Pelagića" uvježbao je  In te rn ac io n a - 
lu fa l i  p o lic i js k a  cenzura n i je  h t je la  d a ti  odobrenje da bude 
uvrštena u program jednog nastupa u Banjoj Luci.Pošto program 
sa "Internacionalom " n i je  bio odobren,pokušalo se iz d e js tv o v a -  
t i  odobrenje za nastup u nekom drugom m jestu Bos.Krajine.Kada 
je  dobiveho odobrenje za takav program u P rijed o ru ,"P e lag ić "  
je  krenuo na gostovan je.T aj je  nastup  bio 1 9 3 8 .i l i  1939.godi~ 
n e .P rired b a  je  održana u s a l i  h o te la  .P ub lika  je  b i l a  odušev
l je n a  c ije lim  programom i  našim nas tupom. Oduševi jen je  sa ova
cijam a p ra t i lo  je  svaku tašku  programa.

Kada smo i š l i  na gostovanje u Bos.Krupu i  Bihać, 
mislim da je  to b ilo  194o.godine,u Bos.Krupi su nas na u l ic i  
dočekali žanđarmi je r  su upravne v la s t i  zavele neku v rs tu  
vanrednog s ta n ja  kao da ćemo podići re v o lu c iju .S re sk i n ače l
nik  je  naredio  da se gostovanje nP e lag ićart budno p r a t i  svim 
raspoloživim  p o lic ijsk im  sredstvim a je r  je  očekivao da će do
ć i do p o l i t ič k ih  iz g re d a .N a s tu p ili  sm o,čini mi se , u kino sa
l i .  I  ovdje nas je publika vanredno p rim ila .

Odmah smo n a s ta v i l i  pu t u B ihać,gd je smo takod je  
od g rad jan stv a  b i l i  dočekan i.I u Bihaću je  p rired b a  b i la  veo
ma uspješna,U  programu gostovanja o rg an iz iran  je  k o lek tiv n i 
i z l e t  na P litv ič k a  jeze ra .S u tradan  i z ju t r a  k re n u li smo na o -  
v a j i z l e t  noseći ispečenu jagnjad.N a revere  smo s t a v i l i  c r
vene trak e  i l i  crvene c v je t ić e .I  žene su na s l ič a n  nač in  b i le  
isk ićen e  sa crvenim maramama,trakama i l i  cvjetovim a.

Is to g  dana u poslijepodnevnim  časovima v r a t i l i  smo 
se nazad i  Bihać i  p ro d u ž ili put za Banju Luku.Medjutim,ovo 
naše gostovanje n i je  moglo proći nezapaženo .P o lic ijske  v la s 
t i  u Banjoj Luci dob ile  su iz v je š ta j  od p o l ic i js k ih  v l a s t i  u 
Bos.Krupi i  Bihaću pa su t r a ž i l e  iz ja š n je n ja  od uprave "P e la - 
g ić a ” ,n a ro č ito  zbog crvenih  trak a  u reverim a.D ruštvo je  obra
zovalo d e leg a c iju  koja je  i š l a  kod bana.U d e le g a c iji  su b i l i :  
Kasim Hadšić,Em il Zrelec,Slobodan Kokanović,Leda Karabegović 
i  j a ,a  možda i  još neko.Č ini mi se da je  bio i  Pavo Radan,ko
ga je  poveo Kasim H adžić.

Pred £anom smo n e g ira l i  navode p o lic ijsk o g  iz v je š 
ta ja ,n a ro č i to  dio k o ji  se odnosio na crvene tra k e . l a t i c a  l i  smo 
da su se žene na tom i z l e t u  k i t i l e  kao i  sve druge žen e ,š to  
n i j e  imalo nikakvu p o li t ič k u  tendenc iju .Š to  se t i č e  muškaraca, 
tv r d i l i  smo,mogli su možda neki im ati crvene c v je t i ć e ,a l i  su
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to b i l i  b ezazlen i s lu č a je v i ukrašavanja i  n i š ta  v i š e .B i l i  smo 
jed in s tv en i u tv rd je n ju  da nikakve p o li t ič k e  ten d en c ije  n isu  
p o s to ja le ,v eć  da je  sve to bio iz ra z  m ladalačkih m a n ife s tac ija  
m ladića i  d jevojaka k o ji  su se v e s e l i l i , i g r a l i ,p j e v a l i ,u k r a 
ša v a li se, slobodno ponašali u p r iro d i kao i  svaka druga mladibst. 
Ovakva o b jašn jen ja  b i la  su dovoljno u b je d lj iv a .

Gostovanje u T esliću  b ilo  je  i s to  tako veoma us
p ješno . Z a is ta  su nas vanredno dočekali i  s m je s t i l i  po p r i v a t— 
nim kućama.Prijem je  bio srdačan ,a  p riredba uspješna.M edjutim , 
na povratku ,u  autobusu je  došlo do jednog manjeg in c id e n ta  i z -  
med ju  Šoše i  Oinkare.Zbog toga je  nakon povratka Šoša bio sma
n jen  sa po ložaja  p ročeln ika pjevačke se k c ije  nP e lag ićan.Za no
vog p ročeln ika  imenovan je  Radovan Skakić .Med jutim ,nakon jed
nog i l i  dva mjeseca Radovan Skakić je  morao i ć i  na polaganje 
i s p i t a  u Beograd.Na s je d n ic i Upravnog odbora d a li  su mi zadu
žen je  da ja  budem p ro če ln ik .B ilo  je  to neposredno pred sam r a t .

Na jednoj s je d n ic i Izvršnog odbora s in d ik a ta  1936. 
godine rekao nam je  Dušan Balaban da nas je  sve pozvao p o l i c i j 
sk i komesar Simić i  da je  potrebno da odmah đodjemo.Bilo je  to 
u l j e to  1936.godine kada je  b i la  u jeku a k c ija  na iz g ra d n ji 
sportskog i g r a l i š t a  "Borac”.Sutradan smo se o k u p ili i  sa Bala
banom p o š li  u Upravu p o lic i  j e .B i l i  su p r is u tn i :  Pavo Radan,Ka- 
sim Hadžić, Ethem-Leda Karabegović,Slobodan K okanović ,Z relec,ja  
i  još nek i.R azlozi poziva n isu  nam b i l i  poznati je r  nam Bala
ban n iš ta  n i je  h tio  reći.K ada smo se popeli na p rv i s p ra t  pred 
k a n c e la r iju  Simića,Balaban nam je  rekao da pričekamo i  sam je  
ušao kod Simića.Već smo n a s lu ć iv a li  o čemu se može r a d i t i  je r  
smo oček iv a li da će Balaban pokušati da u dosluhu sa po lic ijom  
s p r i je č i  revo luc ionarn i rad sa članstvom sind ikata .O n je  uv ijek  
nasto jao  da o tup i o š t r ic u  k lasne borbe i  da s in d ik a ln i rad do
vede u k o lo teč in e  onih a k tiv n o s ti  ko je režim odobrava.

Izašao je i z  k a n c e la r ije  Simića i  stao  kod v ra ta .  
Rekao nam je  da jedan po jedan ulazimo u k an ce la ri ju.Dok su os
t a l i  čekali,B alaban  je  jednog po jednog slao  u Simićevu kance
l a r i  ju.K ratko nam je  saopštavano da v iš e  nemamo pravo da u la 
zimo u Radnički dom,odnosno da nam se zab ran ju je  u lazak .Sv i smo 
m orali p o tp is a ti  te k s t  u kome je b i l a  sročena ova zabrana.

Kad smo sv i p o tp is a li  i z a š l i  smo i z  uprave p o li
c i j e , a l i  je  Balaban još ostao kod kom esara.Znali smo da je  to 
njihovo zajedničko maslo.Kada smo d o š li do n aših  p ro s to r i ja  u
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Radničkom domu da bismo u z e li arh ivu ,m ogli smo samo k onsta to— 
v a t i  da su p ro s to r i je  već zatvorene i  zapečaćene .Naime, b i l a  
je  to jedna soba u ko jo j se n a la z ila  a rh iv a  i  Izvršnog odbora 
i  po jed in ih  podružnica strukovnih  s in d ik a ta .U  jednom ormaru 
u zidu svaka podružnica imala je svoj pregradak—la d ic u  sa 
arhivskom gradjom podružnice.U to j  p r o s to r i j i  bio je  i  jedan 
k a n c e la r i js k i  sto  u kome je  Emil Z re lec ,naš teh n ičk i sek re
t a r ,  v r lo  pedantno i  savjesno i  vodio i  Čuvao dokum entaciju.

Bio je  to pokušaj da se onemogući k la sn i rad
n ičk i društveno p o l i t ič k i  rad .P ošto  se tada ra d ilo  na ig ra 
l i š t u  "Borca",tamo smo se na otvorenom p ro s to ru  s a s t a j a l i .

Komoraši su n a s to ja l i  da onemoguće i l i  og ran i
če p o l i t ič k i  rad med ju  radni c im a.Isto  tako, n a s to ja l i  su i  da 
u začetku s p r i je č e  o rg a n iz ira n je  štrajkova.K om oraši ursovih 
s in d ik a ta ,k o je  smo zv a li "balabanovcif,(po Dušanu Balabanu), 
sa svojim su korteSim a n a s to ja l i  da cjelokupni s in d ik a ln i 
radn ičk i pokret u Banjoj Luci stave  pod svoje o k r il je ,p o d  
svoj patronat,pod  svoju kontro lu .B alabanovci su b i l i  sv jesn i 
č in je n ic e  da je  radn ičk i pokret u Ban jo j Luci u okvirim a s in 
d ikalne a k tiv n o s ti  van domašaja njihovog u t ic a ja  i  zbog toga 
su t r a ž i l i  saveznike van radničkog i  s ind ikalnog  p o k re ta .1

Obzirom da su komoraši uz pomoć p o l ic i je  i z 
b a c i l i  Iz v ršn i odbor iz  Radničkog doma,legalno izabrano ru
kovodstvo s in d ik a ta  u Banjoj L u c i,sa  pretenzijom  njegovog 
ra z b ija n ja  i  preuzim anja rukovodstva u svo je  ru k e ,Iz v ršn i od
bor je  počeo razm atra ti mogućnost osn ivanja  ORS-ovih s in d ik a 
ta  u Banjoj Luci,odnosno da podružnice u Ban jo j Luci postanu 
dio ORS-ovih s in d ik a ta .Iz v ršn i odbor nastav io  je  i  d a lje  da 
ra d i s a s ta ju ć i  se na i g i a l i š t u  "Borca".O zbiljno se» razm atra
la  mogućnost izd v a jan ja  od potsaveza URS-ovih s in d ik a ta  u Sa
ra jev u , gdje su vodeću ulogu im ali o p o r tu n is ti  i  re n eg a ti rad
ničkog pokreta B ilb ija ,D u jlo v ić  i  d ru g i.

Pošto su nas iz b a c i l i  i z  Komore, nas to j a l i  smo 
da stupimo u vezu sa ORS-om iz  Zagreba.Vezu smo u sp o s ta v ili  
preko jedne grupe u P ila n i koja je  b i l a  vezana za ORS.Iz Za
greba je  zbog toga došao s in d ik a l is ta  neki Hermina i l i  H ari- 
mina,kako nam je  p redstav ljeno  da se¥ zove*Sastali smo se na 
i g r a l i š t u  kluba "Borac".B ilo je  l j e to  i  s j e d i l i  smo na d ire 
cima drvene g rad je  namjenjene za grad jev inske radove.Na sas
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tanku su b i l i  članovi Izvršnog odbora i  t a j  Harimina.Utanačeno 
je  p r is tu p a n je  ORS-u.Pronadjene su  i  p ro s to r i je  u p rizem lju  
jedne s ta re  bosanske kuće,srušene pred podizanje robne kuće 
"C entar” u u l i c i  M .Tita,neposredno kod samačkog h o te la  R .Č aja- 
veca.Dobrovoljnim  radom p ro s to r i je  su očišćene i  okrećene.

Od tada se Iz v ršn i odbor tu  s a s ta ja o ,a l i  se na
kon mjesec i l i  nešto  malo v iše  dana iz v r š i lo  p re se lje n je  u 
kuću Omerbegovića,u današnjo j u l i c i  M .P ijade,na m jestu  gdje 
se danas n a la z i kafana "Beograd"»Ove nove p ro s to r i je  b i le  su 
daleko podesn ije  za ra d ,n a ro č ito  za održavanje sastanaka.

U medjuvremenu saz iva  se s jed n ica  Upravnog odbo
ra  "Pelagića"»Na dužnosti p redsjednika bio je  tada Rudi H ite r , 
službenik  Socijalnog  osigu ran ja ,N jega  smo iz a b r a l i  za pred
sjedn ika  č in i mi se 1935.godine je r  smo p re tp o s ta v l ja l i  da će 
on kao komoraš svojim au to rite tom  omogućiti da "Pelagić" ra z 
v i j e  svoju  a k tiv n o s t i  u svim sekcijam a i  u d ru štv u  kao c je 
l i n i  .O ček ivali smo da će b i t i  manje sumnji u rad,m anje ometanja 
i  od s tra n e  komorača i  od s tran e  v l a s t i .

M edjutim ,očekivanja se n isu  o s tv a r i la .H i te r  je  če
sto  imao prigovore na rad se k c ija  i  zamjerke na rad d ru štv a  u 
c je l in i  j e r  sve n i j e  i š lo  onako kako je  on htio .O n je  bio pro
t i v  masovnosti d ru štv a  i  društveno p o litič k o g  rada u njemu; 
ž e lio  je  da rad bude sputan u okv ire  ku ltu rno  zabavnog rad a . 
Kada n i j e  imao drugih  prim jedaba ž a lio  se da je  omladina p re
v iše  bučna i  s l ič n o .

U vrijem e kada se i š lo  po licijskom  komesaru Simiću 
ovaj H ite r  je  bio pređsjeđnik.M eđjutim ,on n i je  išao  kod Simića.

Sazvana je  s jed n ica  Upravnog odbora "Pelagića" u 
gradskom parku pored vodoskoka,ali ne na i n i c i j a t iv u  Rudi H ita
ra .  H ite r je kao i  o s ta l i  članovi obav ješten  da dodje na vanred- 
n i sastanak.N a ovom sastanku je  treb a lo  u tv r d i t i  š ta  tre b a  u - 
r a d i t i  obzirom da je  zabranom u aranžmanu Balaban-Simić pos
redno pogodjen i  "Pelagić",odnosno zatvaranjem  v ra ta  Radničkog 
doma komoraši su pokušali da osvoje p o z ic ije  i  u "Pelagiću” . 
Mislim da je  sastanak  zakazao Kasim Hadžić.Na sastanku  su b i l i  
Muhamed K azaz ,Z re lec ,H ite r i  j a ,a  možda i  Leda i  Miron Mandro— 
v ić .S astan ak  smo o d rž a li na jednoj k lup i u parku,u  b l iz in i  vo
do skoka, a b ilo  nas je  5-6 članova.'

Sjećam se kako je  Muhamed Kazaz odbrusio Rudi H ite— 
ru  kada je  ovaj pokušao da obezv rijed i rad  i  članova i  c i je lo g
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d ru štv a : "B ogam u,H itere,ti s i  naš predsjednik! Zar t i  kao 
p redsjedn ik  možeš da ovakve s tv a r i  govoriš o nama,da smo neod
govorni i  da radimo s tv a r i  koje ne odgovaraju.žalosno je  da 
t i  kao p redsjedn ik , k o ji  dobro znaš kako s tv a r i  s to  je , k o ji  do
bro znaš da to n i je  ta k o ,s tv a ra š  takvo m iš lje n je  o nama,Do
bro t i  je  poznato da su sve to k lev e te  ko je im aju svoj uzrok 
i  svoju  pozadinu ,,lMožda sve nisam doslovno c i t i r a o , a l i  je  uz 
moguće manje k o re k c ije  sve to rečeno H ite ru ,R ek li smo mu da 
ne može v iše  da bude naš p redsjedn ik  j e r  njegov rad n i je  u 
in te re s u  d ru š tv a . H ite r je ,o tp r ilik e ,o v a k o  odgovorio: "Pa do
b ro . Ako nećete  da budem p red sjed n ik ,v i sa takvom politikom  
neće te  o t i ć i  daleko! " To je  zvučalo i  kao p re tn ja  i  kao upo
zoren je ,H ite r  je  nakon toga o t iš a o ,a  mi smo o s t a l i .

Nakon nekoliko dana ponovo smo se s r e l i  i  dogo
v o r i l i  da odemo u Radnički dom, skinemo pečate  i  otvorimo v ra 
ta  na našim p rostom  jam a,Našli smo se kod s la s t ič a rn ic e  "Ni
nom" i  k ren u li u Radnički dom,Kada smo u š l i  u p ro s to r i je ,  po
s je d a l i  smo po sto licam a,O ček ivali smo kako će se dogad jaji 
odvijati,aliffism o b i l i  osvjedočeni da smo ispravno p o s tu p il i .

Ubrzo je  došao Dušan Balaban i  rekao: "Ljudi mo
j i ,  š ta  v i to ra d ite ?  Kako s te  mogli tako p o s tu p iti?  Znate l i  
da vam je  iz rečen a  zabrana? Kakva je  to s i l a  da v i  sami sk i
date  pečate i  u la z ite ?  To je  kažnjivo d je lo ! Za to  možete 
k riv ično  o d g o v a ra ti!" . Iz a  t ih  p r i j e t n j i  s l i j e d i l a  je  u b je d j i-  
vanje,B alaban je pokušao da demagogijom na nas d je lu je  je r  
je  uočio da p r i je tn je  n isu  u p a lile ,Z a tim  je  biranim  rije č im a , 
u o b lik u  tzv ,o č in sk ih  sav jeta,pokušao  da i s t i  r e z u l ta t  pos
tig n e : "P a ,e to ,d ru g o v i,tre b a lo  je  v id je t i  kako ćemo za jedn ič
k i to u ra d iti ,T re b a lo  je  da se meni o b ra tite ,T o  je  bio put 
kako je  tre b a lo  p o s tu p iti ,Z a  o tv a ran je  p ro s to r i je  treb a lo  je  
n a p ra v iti  molbu,Sada će to i ć i  teže.Pokušaćemo da za jed n ičk i 
Tješimo problem,Vidjećemo kako da sve ovo rješim o!" i t s l .

Otvoreno smo mu re k l i  da znamo da je  to sve n je 
govo d je lo  i  da je  on k rivac  zbog koga je  došlo do zabrane 
u laska u Radnički dom i  zapečaćenja p ro s to r i je.U  grupi smo 
b i l i :  Kazaz,Lipovac,Emil Z re le c ,N eš ić ,led a f ja  i  još n ek i.
B ili  smo jed in s tv en i je r  smo o ček iv a li da će Balaban baš tako 
i  po s t  upi t i .  Ni smo mu v je ro v a li  je r  nam je  njegova demagogija 
b i l a  dobro poznata.
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N ije mi poznato š ta  je  po odlasku Balaban uradio.Mo
žda je  nasto jao  da dob ije  novu podršku režimske v la s ti.M ed ju - 
t im ,n i je  došlo do novog pokušaja izb ac iv an ja  je r  su v je ro v a t— 
no b i l i  sv je sn i da n i prvo izb ac iv an je  i  iz r ic a n je  zabrane 
n i j e  b ilo  zakonito »Možda su se režimske v la s t i  p la š i le  mogu
ćeg reagovanja, do koga b i sigurno došlo .O s ta li  smo u našim 
p rosto rijam a i  p o l ic i js k e  v la s t i  n isu  d o la z ile  da zapečaćuju 
is te ,m ada  nam je  Balaban bio rekao da je  to bio n ezakon iti 
Sin i  k riv ično  d je lo  p ro v a le .Iz  ovoga se v id je lo  da je  sam 
Balaban izdejstvovao  zabranu uz podršku p o lic i je.Režimske 
v l a s t i  su se sigurno p la š i le  da na i s t i  način  ponovo postupe.

Obzirom da smo se v r a t i l i  u Radnički dom i  da su ba- 
labanovski komorači p r e t r p i l i  p o ra z ,o tk aza li smo p ris tu p a n je  
ORS-u.Ostali smo i  d a lje  u okvirim a URS-ovih s in d ik a ta ,a l i  
p o l i t ič k i  još v iše  o jačan i.N as tav ljen  je  rad s in d ik a ln ih  po
družnica i  još ž iv l j a  a k tiv n o s t "P e lag ića".

Kada sam jednom prilikom  pošao u Radnički dom,pred 
gostionicom  Vaše Popovića zaustavio  me je  Abduselam G-voždžar 
i  pozvao da sjednem za sto  za kojim su već b i l i  S afe t F i l ip o -  
v ić -P r ic f Stevo N ešić ,Ju re  B e g ić ,I l i ja  Lipovac i  Gvoždžar.
Oni su razg o v ara li o "Borcu" je r  je  treb a lo  da se od rž i go
d išn ja  sk u p štin a .B ilo  je r i j e č i  o kandidatim a za novi Uprav
n i odbor i  novom predsjedn iku  k lu b a .Ja  sam onako uzgred spo
menuo da ne b i b ilo  lo še  da se u o b z ir  uzme i  Čubro ( Bran
ko Č ubrilović ).Oni su se s a g la s i l i  da b i Čubro mogao b i t i  
podesna l ič n o s t  za predsjednika.B udući da mi se ž u r ilo  ja  
sam o t iš a o ,a  oni su  n a s ta v i l i  razgovor.

Kako sam k asn ije  čuo, k o n su lto v a li su  Ć ubrilov ića  i  
on je  p r is ta o  da se p r ih v a ti  dužnosti p red sjed n ik a .Č u b rilo - 
v ić  je  bio dobar p redsjedn ik  kluba.

Jedno v eče ,u  vrijem e kada smo b i l i  izbačen i i z  Rad
ničkog doma, pred s las tiča rn ico m  "Ninom" s u s re l i  smo se Muha
med Kazaz,Abduselam B lekić-Šandor i  ja.Napomenuo sam im da 
sam toga dana u novinama p roč itao  da se u zagrebu održava 
Plenum podsaveza kož a raca .P red lož io  sam Kakazu da b i b ilo  do- , 
bro da on o tp u tu je  u Zagreb: "Kako b i b ilo  da odeš u Zagreb 
i  o b a v je s tiš  drugove o našo j s i t u a c i j i ?  Tamo ćeš se s njima 
naći i  u sp o s ta v iti  k o n tak t."

"Dobro bi b i l o ,a l i  nemam p a ra !" , odgovorio je  Kazaz.
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Problem nedosta tka  f in a n s i js k ih  sred stav a  r j e s i l i  smo 
na t a j  način  što  sam pozajmio novac od M edžida,vlasnika "!LL- 
nona11.Muhamed Kazaz otputovao je na ovaj Plenum.2a Zagreb je  
otputovao da bi uspostavio vezu sa sindikatom  u Zagrebu zbog 
već poznatog s lu č a ja  p ro tje r iv a n ja  iz  Radničkog doma u Banjoj 
Luci u aranžmanu Balabam-Simić.

P o s li je  povratka i z  Zagreba Kazaz mi je  rekao da je  
uspostavio vezu sa sindikatom.Kada ih  je  ob av jestio  o proble
m atic i s ind ikalnog  pokreta  u Banjoj Luci dobio je  odgovor da 
nam n iš ta  u to j  s i t u a c i j i  ne mogu pomoći je r  smo u drugom p o t-
savezu.Kafflfesov odlazak u Zagreb vremenski je  bio p r i je  onog 
sastanka na i g r a l i š t u  nBoracf» sa predstavnikom ORS-a i z  Zagreba.

je  jedan od pokušaja da se nadje iz la z  iz  s i tu a c i je  u ko jo j se 
našao ban ja lučk i s in d ik a ln i pokret nakon Balabanove a k c ije  da 
komorači preuzmu rukovodeće požici je .Iz v rš n i  odbor s in d ik a ta  
n i je  ostao sk rš te n ih  ruku,već je  pokušavao da problem r i j e š i  
bez p rek idan ja  k o n tin u ite ta  rad a .

( Prekid n o tira n ja  s je ć a n ja . )

( F erid  Hasanbašić )
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